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گروه سیاسی – فخری سادات مسچی: این روزها 
اگرچه داستان خشــک شدن زاینده رود باعث شده چند 
اســتان مرکزی کشور دچار بحران آبی باشند و اعتراضات 
مردم و کشاورزان این مناطق مورد توجه قرار گرفته است؛ 
اما نباید فراموش کنیم که دقیقا ســه هفته پیش ســدی 
در کشــور ترکیه افتتاح شــد که عواقب زیست محیطی 
آن برای کشــور، اگر بیشتر از خشــکی زاینده رود و بی 
آبی اســتانهای کهکیلویه، اصفهان و یزد نباشد، کمتر از 

آن هم نیست. 
افتتاح سد »ایلیســو« بر روی رود دجله توسط رجب 
طیب اردوغان رئیس جمهور ترکیــه در هفدهم آبان ماه 
اگرچه باعث توجه رســانه ها به »جنــگ آبی ترکیه علیه 
همســایگان« را در کشور شــد؛ اما با کمال تعجب با بی 
اعتنایی مســئولان کشور روبرو شد! این داستان ادامه بی 
توجهی پانزده ســاله ای است که به این موضوع می شود. 
ساخت این سد از ســال 1385 آغاز شده بود و در طول 
این ســالها بدون وقفه ادامه داشت و مسئولان هم توجه 
چندانی به آن نداشتند، آن هم در حالی که صاحب نظران 
بارها نســبت به عواقب شدید این سدسازی ترکیه هشدار 
داده بودند. جالب این اســت که بدانیم این ســد یکی از 
مجموعه پروژه هایی تحت عنوان » گاپ« است که ترکیه 
قصد دارد بر روی رودخانه هایی که پس از ترکیه به عراق 
و ایران می رســد بسازد و حیات بســیاری از مناطق این 
دو کشــور را از بین خواهد برد. ســاخت ســد ایلیسو بر 
روی دجلــه از ورود 56 درصد منابــع آب دجله به خاک 
عراق جلوگیری می کند کــه در نتیجه باید منتظر مرگ 
قریب الوقوع تالاب هورالعظیم و یک فاجعه بزرگ زیست 

محیطی در ایران بود.
محمــد درویــش فعال و پژوهشــگر محیط زیســت 
کشــورمان در شهریور 1395 هشــدار داده بود: سدهای 
ســاخته شــده بر روی دجله و فرات، تمــام آب این دو 
رودخانه را می گیرند. خشــک شــدن تالاب های مرکزی 
عراق و ســوریه، تبدیل تــالاب هورالعظیم به بزرگ ترین 
کانون بحرانــی ریزگرد در منطقه درگیری اســتان های 
غربی و مرکزی کشــورمان با معضل ریزگردها و افزایش 

چشــمگیر این مســأله، نمونه ای از ارمغان حذف حقابه 
دجله و فرات است.

وی کــه در آن زمــان مدیر کل دفتر مشــارکت های 
مردمی ســازمان حفاظت محیط زیســت بود، ادامه داد: 
نابودی بیش از شــش و نیــم میلیون هکتــار از اراضی 
کشاورزی عراق، سوریه، ایجاد کانون های فرسایش بادی 
و تولید گرد و خاک، خشکی عراق و گرد و غبار برخاسته 
از این کشــور بر روی ایران، از دیگر آســیب های جبران  
ناپذیر اقدام دولت ترکیه با احداث سدهای گاپ است. اگر 
ســاخت سد ایلیسو به پایان برسد، کار همه ما تمام است 
و همه نقاط کشور ما درگیر ریزگرد خواهد شد؛ بنابراین، 
ایران باید هر چه زودتر از تکمیل این سد جلوگیری کند.
حالا ســه هفته است که این ســد افتتاح شده است و 
شــاید مسئولان منتظر هســتند ببینند که آیا واقعا همه 
کشور دچار ریزگرد می شود؛ همچنان که شاید روزگاری 
هیچ کدام از مســئولان باور نمی کردند خشکی منابع آبی 
کشــور به جایی برســد که نه تنها چند استان آبی برای 
کشاورزی نداشته باشند، بلکه تامین آب آشامیدنی نیز با 

مشــکل مواجه شود. تنها اقدامی که بالاخره در واکنش به 
افتتاح این ســد به وقوع پیوست این است که فراکسیون 
محیط زیســت مجلس در نشستی مشترک با وزارت امور 
خارجــه جوانب مختلف افزایش طرح های سدســازی در 

کشورهای همسایه ایران را بررسی کرد.
ســمیه رفیعی رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس 
در این جلســه گفت بحث اســتیفای حق و حقوقمان در 
رابطه با بهره برداری های کشــورها بسیار مهم است. برای 
اینکــه در جریان قرار گیریم که دولت چه اقداماتی انجام 
داده و در سیاست های آبی در شرق، غرب، جنوب و بعضاً 
شــمال چه اقدامات و رویکردی داشــته، این نشست را 

برگزار کردیم. 
رفیعــی تصریــح کرد: نمی تــوان همه مباحــث را از 
وزارتخانه های نیــرو و خارجه مطالبه کرد کما اینکه پایه 
فنی آن وزارت نیرو است و به نظر می رسد سازمان محیط 
زیست و وزارت بهداشت باید در کنارشان باشد. از سازمان 
محیط زیست با توجه به بودجه خوبی که برای گرد وغبار 
گرفته خواســتیم اطلس کانون های گــرد و غبار را ارائه 

کند که تاکنون این اطلس کامل نشده است. باید اثر این 
پروژه ها بر روی سلامت مردم باید اعلام شود.

 رئیــس اداره مدیترانــه در وزارت امور خارجه نیز در 
این نشســت حضور داشت و در مورد آخرین وضعیت سد 
ایلیســو گفت: وزارت خارجه در دو سال اخیر و از زمانی 
که آبگیری سد ایلیسو به صورت جدی مطرح شده به آن 
توجه داشــته است. در زمان ریاســت ظریف این موضوع 
توســط ایشان و معاونانش مطرح شــد و در دولت جدید 
هم در ســفری که معاون سیاسی وزارت خارجه به آنکارا 
داشت این موضوع مطرح و همچنین در سفر اخیر چاوش 
اوغلو به ایــران و در دیدار بــا امیرعبداللهیان، وزیر امور 
خارجه بحث مدیریت مشــترک آب و حفاظت از محیط 
زیســت مورد بحث و بررســی قرار گرفت. طرف ترک در 
دیــدار اخیر اعلام کرد که ما هم موضــوع را به نهادهای 
ذی ربط منعکس می کنیم و قول تلویحی داد که مذاکرات 
بین دو کشــور آغاز شــود. البته اینکه طرف ترکیه ای از 
مذاکرات طفره برود و نفس شــروع مذاکــرات را نپذیرد 
طبیعی است زیرا پذیرش این مذاکره شروع داد و ستدی 

است که طرف ترکیه ای بیشتر دهنده است تا گیرنده
 وی در پایان گفت: طرف ترکیه ای مدعی اســت این 
ســد باعث کاهش حقابه ایران نشده و کاهش آب نتیجه 

طبیعی خشکسالی در منطقه است.
اینکه بالاخره نشســتی در این خصوص برگزار شــد و 
توضیحاتی درباره اقدامات ایران درباره این خطر زیســت 
محیطی برگزار شــده جای تشــکر دارد، امــا با توجه به 
هشــدارهای داده شــده درباره خطر ریزگردها برای کل 
کشــور در نتیجه سد ایلیسو، این سوال ها مطرح است که 
آیــا واقعا اقدامات دولت ها بــرای جلوگیری از این فاجعه 
کافی اســت؟ دولتی که در ایــن روزها نتیجه بی توجهی 
بــه بحران آب را می بینــد و می داند که زمان حل بحران 
گذشــته و دیگر کار چندانی برای زاینــده رود نمی توان 
کرد، چرا لااقل به طور موثر و جدی وارد بحث سدسازی 
ترکیه نمی شــود ؟ و چرا برای پیشگیری از ناممکن شدن 
زندگی در نیمی از کشــور در ســال های آینده و به علت 

بحران ریزگردها، اقدام قابل توجهی انجام نمی دهد؟! 

با رای اعتماد مجلس
یوسف نوری وزیر آموزش و پرورش شد

یوســف نوری که به عنوان ســومین گزینه وزارت آموزش و پرورش و پس از 
عدم رأی اعتماد نمایندگان مجلس شــورای اســلامی به حسین باغگلی  در سوم 
شــهریورماه و »مســعود فیاضی« در ۲5 آبان ماه، در روز ۲6 آبان از سوی رئیس 
جمهور دولت سیزدهم به مجلس معرفی شده بود، صبح دیروز با کسب 19۴ رای 
موافق، 5۷ رای مخالف و 1۷ رای ممتنع، اعتماد نمایندگان مجلس را برای تصدی 
پست وزارت آموزش و پرورش جلب کرد. به گزارش ایسنا، یوسف نوری که متولد 
سال 13۴۰ در استان ایلام است، دارای مدرک فوق دیپلم پرورشی از تربیت معلم، 
کارشناســی برنامه ریزی امور تربیتی، کارشناسی ارشد مدیریت دولتی و دکتری 
مدیریت گردشگری از دانشگاه علامه طباطبایی است. از جمله مهمترین سوابق 
شــغلی و اجرایی وی می توان به ریاست اسبق مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات 
وزارت آموزش وپرورش، مدیرکل اسبق بودجه وزارت آموزش و پرورش، متخصص 
گردشگری کودک، رئیس کمیته گردشگری کودک اتاق بازرگانی ایران و مسئول 
خیرین سلامت دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی اشاره کرد. نوری در حال 
حاضر کارمند رسمی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات درمانی شهید بهشتی است.

انتقاد یک نماینده  از مدیریت حرم امام خمینی)ره(
نماینــده مردم تهران با بیان اینکه حرم امام خمینــی )ره( با هزینه چند ده 
میلیاردی ساخته شده است، از تعطیلی این مکان انتقاد کرد و گفت: این روزها این 

مکان قابلیت یک نمازخانه ساده را هم ندارد.
به گزارش ایســنا، علی خضریان در جلســه علنی یکشــنبه مجلس شورای 
اســلامی گفت: چند روز پیش شب هنگام از مسیر قم به تهران برمی گشتم. نماز 
صبح به حرم مقدس حضرت امام خمینی)ره( رسیدم. می خواستم برای زیارت و  
نماز صبح وارد حرم شوم. متأسفانه حرم کاملا تعطیل بود و مردم این مرز و بوم در 

مقابل حرم و در سرمای فضای باز در چادر مسافرتی بودند.
نماینده مــردم تهران در مجلس گفت: حرم امــام خمینی با هزینه چند ده 
میلیاردی برای مســتضعفین و مردم ساخته شده است. حرم امام خمینی امروز 
قابلیت یک نمازخانه ساده را هم ندارد. تولیت حرم امام خمینی)ره( باید نسبت به 

این موضوع پاسخگو باشد. کشور باید در زمینه فرهنگی فعال باشد.

ناصر سراج معاون سیاسی محسنی اژه ای شد
قاضی ناصر ســراج از سوی محسنی اژه ای به عنوان معاون سیاسی رئیس قوه 
قضائیه منصوب شــد. به گزارش قوه قضائیه، »قاضی سراج پیش از این دادستان 
نظامی تهران بود و مســئولیت های مختلف قضایی از جمله مشــاور ریاست قوه 
قضائیه، ریاســت ســازمان بازرسی کل کشــور، عضو معاون دیوان عالی، معاون 
سیاســی- امنیتی دادستان کل کشور، معاون دادگســتری و سرپرست محاکم 
کیفری و دادســرای جنایی تهران و قضاوت در پرونده های مهمی از جمله پرونده  
فساد سه هزار میلیاردی در کارنامه وی به چشم می خورد. ساختار معاونت سیاسی 
ریاست قوه قضائیه در زمان ریاست مرحوم آیت الله یزدی ایجاد شد. این پست پس 
از دوره مدیریتی آیت الله یزدی در دستگاه قضایی منحل شد که پس از انتصاب 
قاضی ســراج از سوی حجت الاسلام والمســلمین محسنی اژه ای، برای بار دیگر 

معاونت سیاسی رئیس قوه قضائیه احیا گردید.«

واکنش توانگر به حکم بازداشت مدیرعامل دیوار
رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس شــورای اســلامی به حکم بازداشــت 
مدیرعامل دیوار واکنش نشان داد. به گزارش ایسنا، مجتبی توانگر عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس در مطلبی در صفحه توییتر خود نوشــت: »پلت فرم های انتشار 
و تبادل محتوا یکی از ســتون های اصلی اقتصاد دیجیتال اســت و روشن نبودن 
چارچوب های حکمرانی این حوزه یک حلقه مفقوده اساســی در تکمیل شبکه 
ملی اطلاعات  اســت. کاش تا زمان روشن شدن این چارچوب ها دستگاه محترم 
قضا با مدارای بیشــتری نســبت به کارآفرینان این حوزه برخورد نماید.«   توانگر 
در این توییت از هشــتک »دیوار« استفاده کرد. سایت دیوار اعلام کرده که حکم 
مجازات زندان برای مدیرعامل دیوار، اشــکان میرآرمندهی، در دادگاه تجدیدنظر 

تهران تایید شد.

امکان درگیری کشور ما با سویه جدید کرونا 
زیاد است

رئیس کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس شورای اسلامی با اشاره به سویه 
آفریقایــی کرونا که اخیرا نگرانی هایی را در دنیا ایجاد کرده اســت، گفت: اینکه 
فکر کنیم علی رغم تمام کارهایی که انجام می دهیم این ســویه از ویروس به ما 
نمی رسد، دور از ذهن است و امکان درگیری کشور ما هم زیاد است. پس رعایت 
جدی پروتکل ها بسیار مهم است. به گزارش ایسنا، حسینعلی شهریاری در همایش 
رهاورد ملی خدمت  1۰۰ روز توفیق خدمت 1۰۰ میلیون دز تزریق سلامت، گفت:  
ما در مجلس شــورای اسلامی بر حسب وظیفه نظارتی خود با دولت قبلی خیلی 
درگیــر بودیم مخصوصا با رئیس جمهور دولت قبلی درگیر بودیم و دائم مکاتبه 

می کردیم و گرفتاری ها را می گفتیم.

تیتر اخبار

بالاخره نشستی درباره عواقب فاجعه بار سد سازی در ترکیه در ایران برگزار شد

از تجربه زاینده رود عبرت بگیرید و مانع از فاجعه ریزگردها در کشور شوید! 

قرارداد سه جانبه سوآپ گاز از ترکمنستان به جمهوری آذربایجان از 
خاک جمهوری اسلامی ایران درحضور روسای جمهور ایران و جمهوری 

آذربایجان به امضا رسید.
به گزارش ایســنا، قرارداد ســه جانبه ســوآپ گاز از ترکمنستان به 
جمهوری آذربایجان از خاک جمهوری اســلامی ایران با حضور ابراهیم 
رئیســی و الهام علی اف، روسای جمهور ایران و جمهوری آذربایجان به 

امضا رسید.
بر اســاس این قرارداد که یکشنبه شــب پس از پایان دیدار دوجانبه 
ابراهیم رئیســی و الهام علی اف، توســط وزرای نفت دو کشور به امضا 
رســید، قرار اســت ســالانه یک و نیم تا ۲ میلیارد متــر مکعب گاز از 
ترکمنســتان به جمهوری آذربایجان از خاک جمهوری اســلامی ایران 

انتقال یابد.

امضای قرارداد سه جانبه سوآپ گاز بین ایران، ترکمنستان و آذربایجان 

رئیــس جمهوری گفت: منطقــه اکو باید 
یکی از مناطق هدف در زمینه صلح و توسعه 
پایدار و رفاه همگانی باشــد و تحقق عدالت 
و معنویت را در ارتباط با کشــورهای جهان 

پدید آورد.
به گزارش ایسنا، ســیدابراهیم رئیسی در 
پانزدهمین اجلاس ســران سازمان همکاری 
اقتصادی )اکو( با اشــاره به طرح ها و اهداف 
سازمان  این  توســعه  اسلامی برای  جمهوری 
اظهــار کرد: ما در زمینــه جدیت در تجارت 
آمادگــی داریــم در ارتقــای تجــارت برون 
آزادســازی  در  بیشــتری  نقش  منطقــه ای 
اقتصادی در کشــورهای عضــو فراهم آوریم. 
چه در قالب موافقتنامه و چه در قالب تجارت 

آزاد.
وی افزود: همچنین در زمینه ایجاد شبکه 
مواصلاتی مکمل ما معتقدیم که پتانسیل های 
تجارتی در این زمینه به حدی اســت که دیر 
یا زود مســیرهای کوریدوری منطقه اکو باید 

بازگشایی شود.
رئیســی با اشــاره بــه دیگــر برنامه های 
جمهــوری اســلامی برای اکــو اظهــار کرد: 
جمهــوری اســلامی آماده اســت برنامه های 
آموزشــی حوزه نفت و گاز را توســعه دهد و 
همچنین علاقمند هســتیم پروژه های انتقال 

آب به کشورهای متقاضی از جمله جمهوری 
اســلامی ایران در دستور کار سازمان اکو قرار 

گیرد.
رئیس جمهوری تاکید کرد: همچنین این 
آمادگی از سوی جمهوری اسلامی وجود دارد 
تا به این ســازمان کمک کنــد که در امنیت 
سایبری و آموزش مجازی جلساتی را برگزار 
کند. وی با اشــاره به تحریم های آمریکا علیه 
ایران اظهار کرد: حمایت جمهوری اسلامی از 
اکــو بدون قید وشــرط اســت و تحریم های 
آمریــکا کوچکترین خللی در زمینه همکاری 
ایران با منطقه و کشــورهای همسایه ایجاد 

نمی کند.
رئیسی تصریح کرد :ایالات متحده با خروج 
از برجام و وضع تحریم های یکجانبه و استقرار 
سیاست ظلم حداکثری نشان داد  منفافعش 

با منافع جمعی منطقه ای ما سازگار نیست.
از توافق نامه های جدید همکاری 

استقبال می کنیم
همچنین رئیسی در حاشــیه پانزدهمین 
اجلاس سران سازمان همکاری اقتصادی اکو 
در دیدار »شوکت میرضیایف« رئیس جمهور 
ازبکســتان، ظرفیت های کشــورهای منطقه 
برای تعمیق روابط را فرصتی مناســب برای 

این کشــورها دانست و تاکید کرد: در شرایط 
کنونــی جهان، همکاری کشــورهای منطقه 
بســیاری از تهدیدهــا را به فرصــت تبدیل 
می کند و با حضور فعال کشــورهای منطقه 
دیگــر جایی برای دخالت کشــورهای بیگانه 

نیست.
 رئیسی توسعه روابط با ازبکستان را دارای 
اهمیت دانســت و با اشاره به حجم مبادلات 
اقتصادی دو کشور تاکید کرد: وزرای خارجه 
ایران و ازبکستان باید نقشه راه همکاری های 

بلندمدت را ترسیم کنند.
افغانســتان یکــی دیگــر از موضوعــات 

گفت وگوی روســای جمهور دو کشــور بود 
که در آن بر اســتقرار دولت فراگیر با حضور 
همه مردم، اقوام و گروه های افغانستانی و نیز 
برقراری صلح و امنیت پایدار در این کشــور 

تاکید شد.
رئیــس جمهــور  میرضیایــف  شــوکت 
ازبکستان نیز در این دیدار با تقدیر از رویکرد 
فعال ایــران در منطقه گفت: صلح و ثبات در 
این منطقه با مشارکت کشورهای بومی محقق 
می شــود و ازبکســتان از هر نوع همکاری با 

ایران استقبال می کند.
ظرفیت های  ازبکســتان  جمهــور  رئیس 
اقتصادی و مبادلات دو کشور را بستر مناسبی 
برای توسعه روابط دانست و خواهان افزایش 

سطح حجم تبادلات تجاری دو کشور شد.
از ســوی دیگر ســید ابراهیم رئیسی روز 
یکشــنبه در جریان ســفر به ترکمنستان در 
دیــدار عارف علوی رئیس جمهور پاکســتان 
با اشــاره به اشتراکات و ظرفیت های گسترده 
توســعه همکاری های تهران - اســلام آباد، 
اظهار داشــت: دو کشــور نه تنهــا از رابطه 
همسایگی بلکه از ارتباط عمیق قلبی، تاریخی 
و فرهنگی برخوردار هستند و استفاده از این 
ظرفیت ها در مســیر توسعه روابط، به نفع دو 

ملت و پیشرفت و آبادانی منطقه است.

رئیــس قوه قضائیــه گفت: مردم غیور و مردم شــهید 
پرور و شــهید داده می توانند تحریم هــا را خنثی کنند و 
ســه قوه اگر دست به دست هم بدهند و از ظرفیت عظیم 

مردمی استفاده کنند قطعا می توانند آن را خنثی کنند.
به گزارش ایسنا، محســنی اژه ای در نشست مشترک 
نمایندگان مجلس و مسئولان قضایی گفت: در این مجلس 
تا به امروز نفرات زیادی آمدند و رفتند. چرا شهید مدرس 
در تمام این مدت تا به امروز و آخر زنده خواهد بود؟ شهید 
آیت الله مدرس زنده تاریخ اســت. چــرا؟  زیرا او فردی با 
ایمان بود و آشــنایی و شناخت خوب از دین و مسائل روز 
داشــت و زمان شناس اســت.او خدا در چشمش بزرگ و 
غیرخدا هیچ. او در مقابل بیگانگان ایســتادگی و مقاومت 

داشت.
وی افزود: امروز در قــوه قضائیه همه در همین جهت 
تلاش می کنند و یــک تلاش فوق العاده دارند و در جهت 
اهداف نظام و جلوگیری از انحرافات و برقراری از عدالت و 

برخورد با مفسدین بدون تبعیض تلاش می کنند.
محسنی اژه ای ادامه داد: امروز فرصتی است که سه قوه 
دست در دست و با یک ادراک مشترک آسیب شناسی های 
جدی داشــته باشــیم و راه حل های مشترک پیدا کنیم و 

بتوانیم نقشه های دشمن را خنثی کنیم.
محســنی اژه  ای گفت: امروز فرصتی است که سه قوه 
دســت به دست هم در کنار همدیگر با بحث و گفت و گو 

با رســیدن به یک فهم و ادراک مشترک نسبت به مسایل 
آسیب شناسی های جدی داشته باشیم و براساس این آسیب 
شناســی واقعی راه حل های مناسب و مشترک پیدا کنیم 
و با هم افزایی و تعامل سه قوه بتوانیم نقشه های دشمنان 
را خنثی و این گرفتاری را که مستکبرین غرب برای مردم 
ایجاد کردند برطرف و خنثی کنیم و امت اســلامی و مردم 
غیور و مردم شــهید پرور و شهید داده می توانند تحریم ها 
را خنثی کنند و ســه قوه اگر دست به دست هم بدهند و 
از ظرفیت عظیم مردمی اســتفاده کنند قطعا می توانند آن 
را خنثــی کنند و نه تنها خنثــی کنند و عبور کنند  و به 
اهداف عالی نظام برســند و نزدیک شــوند مهم این است 
که ما شــرایط را خوب درک کنیم و به اشتراک نظر و راه 
حل های متناسب برسیم و عمل کنیم با کمک مردم. وی 
افزود: سرمایه اصلی ما مردم هستند. سرمایه اصلی ما مردم 
متدین ما هســتند که اگر از این سرمایه سه قوه استفاده 
کنند مــا می توانیم گرفتارها و مشــکلاتی را که بعضی از 
انهــا را خودمان ایجاد کردیم احیانا با ســوء مدیریت ها و 
برخی را دشــمن ایجاد کرده می توانیم حل کنیم. رئیس 
قوه قضائیه در بخشــی از اظهاراتش  تصریح کرد: مجلس 

یازدهم کاری کرد که به کمک دولت آمد و در مقابل زیاده 
خواهان و کسانی که به نحوی می خواستند مردم را تحت 
فشــار قرار دهند با گذاشــتن یک قانون مسیر را عوض و 

تولید اقتدار کرد.
وی با بیان اینکه سه قوه باید آسیب شناسی های جدی 
داشته باشیم، گفت: بر اساس این آسیب شناسی، راه حل 
مشــترک پیدا کنیم و با هم افزایی و تعامل بیشتر بتوانیم 
نقشه های دشــمنان و گرفتاری هایی که مستکبران غرب 

برای مردم ایجاد کرده را خنثی کنیم.
رئیــس قوه قضائیه ادامه داد: در مورد برخی موضوعات 
خلاء قانونی داریم. الان در قانون هر ترک فعلی جرم نیست 

و نیاز به قانون در این زمینه وجود دارد.
 محســنی اژه ای تاکید کرد: قوه قضائیه باید دستگاهی 
باشــد که بیشــتر از همه به قانون احترام می گذارد و اگر 
قانون نداشته باشیم و با نظرات خودمان وارد شویم ممکن 

است مشکل ایجاد کند.
رئیس دســتگاه قضا با اشــاره به اینکه قوه قضائیه به 
صورت جدی چند مسئله را در دستور کار خود دارد، ادامه 
داد: یکی از لوازم کوتاه کردن فرایند دادرســی این اســت 

که مــا الان بیش از ۲ هزار عنوان داریــم و اگر به همین 
ترتیب رو به افزایش باشــد و ایــن مقدار عناوین مجرمانه 
باشــد پرونده ها هر روز بیشتر می شود و با بودجه و نیروی 
بیشتر هم مشکل حل نمی شود. بدنبال این هستیم لوایحی 
را به شما بدهیم و کاری کنیم که کمتر جرم انگاری شود و 

در جهت قضازدایی حرکت کنیم.
وی با بیان اینکه می خواهیم رســیدگی هایمان عالمانه، 
عادلانه، بموقع و دقیق باشــد، افزود: اگر بخواهیم چنین 
کاری کنیم به نیروهای متخصص نیاز داریم. اگر یک قاضی 
در دادســرا یــا در دادگاه در روز ۷ تــا 1۰ پرونده و حتی 
بیشــتر را بررسی کند و اگر انواع و اقسام پرونده ها به یک 
قاضی ارجاع شود او چگونه می تواند این کار را انجام دهد؟ 
و چگونه می تواند این چهار صفت را داشــته باشد. خودم 
به دادســرا و دادگاه ها رفته ام، اصلا جای کار متعارف هم 
نیست. محسنی اژه ای بیان داشت: امروز تلاش قوه قضائیه 
این اســت که هر چه قدر می شود هزینه کمتر برای مردم 
ایجاد کند و یکی از مواردی که هزینه را کم می کند توسعه 

رسیدگی های الکترونیکی است.
رئیس دستگاه قضا افزود: برای کسانی که نه پای آمدن، 
نه زبان گفتن و نه قلم نوشــتن دارنــد و نه پول وکیل و 
هزینه دادرســی و کارشناسی در تلاشــیم برای این قشر 
کاری کنیم که به حق خود برسند؛ این نیاز به عده و عُده 

و بودجه دارد.

یک تحلیلگر مسائل سیاسی کشور درباره 
ریشه های بحران آب در کشور گفت: مسیری 
که در چند دهه گذشــته طی شــده، اکنون 
شرایطی را بوجود آورده که بازگشت به نقطه 

آغاز را بسیار پرهزینه خواهد کرد.
عباس عبدی در گفت وگو با ایسنا، درباره 
ریشه های شکل گیری بحران آب و پیامدهای 
آن بر زندگی مردم، اظهار کرد: کارخانه فولاد 
حدود ۲۰۰ میلیون متر مکعب آب در ســال 
مصرف می کند. با توجه به مصرف این حجم 
از آب، ایــن کارخانه باید کنــار خلیج فارس 
احداث می شــد. اکنون بازگشت به نقطه آغاز 
نیاز به سرمایه گذاری عمده مالی و مهمتر از 
آن سرمایه گذاری سیاسی برای جلب اعتماد 
و مشــارکت عمومی مردم در مدیریت جامعه 

دارد.
عبدی تاکید کــرد: راه حل چالش محیط 
زیست و افزایش آگاهی عمومی مردم در این 
زمینه، با مشارکت دادن جامعه و نمایندگان 
واقعــی آنها که مشــکلات مــردم را دنبال 

می کنند، مرتبط است.
متــن مصاحبه ایســنا با عبــاس عبدی 
دربــاره چگونگی حــل بحــران آب و نحوه 

 مواجهه بــا اعتراضات مردمی به شــرح  زیر
 است:

با توجه به اینکه بر اساس اعلام خود 
مسئولان در حال حاضر ۱۶ استان درگیر 
مساله کم آبی هســتند، حاکمیت برای 
تبدیل  از  جلوگیری  و  شــرایط  کنترل 

اعتراضات به ناآرامی ها چه باید بکند؟
فرض کنید مشــکل کمبود نــان یا گندم 
پیش بیاید. برای حل این مشکل همه امکانات 
بســیج می شوند تا با واردات گندم، نان مردم 
تامین شــود، و این شــدنی است. ولی امکان 
حل مشکل آب بویژه آب کشاورزی بدینگونه 
وجود ندارد. مسیری که در چند دهه گذشته 
طی شده اســت، شرایطی را بوجود آورده که 
بازگشــت به نقطه آغاز بسیار پرهزینه است. 
کارخانه فولاد حدود ۲۰۰ میلیون متر مکعب 
آب در سال مصرف می کند. با توجه به مصرف 
این حجم از آب، این کارخانه باید کنار خلیج 
فارس احداث می شــد که طرح اولیه آن هم 
همین بوده است، ولی در اصفهان ایجاد شده 
اســت و الان اگر بخواهند این کارخانه را به 
مکان درســت و منطقی خود یعنی ســاحل 
خلیج فارس بازگردانند، میلیاردها دلار هزینه 

خواهد داشــت. نتیجه اینکه بازگشت از این 
مسیر خیلی سخت است.

از ســوی دیگر دادن وعده حل مشکلات 
نیز مساله ای  را حل نخواهد کرد. زیرا با توجه 
به شــرایط حکومت و مردم معلوم نیست که 
جامعه و مردم وعده های داده شــده را قبول 
کنند؛ بنابراین وضــع همینگونه خواهد ماند 
و شــاید با برخی وصله پینه بشود مشکلات 
و دردهــا را بصــورت موقتی تســکین داد، 
ولی بازگشــت به نقطه آغاز نیاز به ســرمایه 
گــذاری عمده مالی و مهمتر از آن ســرمایه 
گذاری سیاسی برای جلب اعتماد و مشارکت 
عمومی مردم در مدیریت جامعه دارد که فکر 
نمی کنم به این شــرایط و نگاه رسمی محقق 

شود.
سوءاســتفاده های  بــه  توجــه  با 
جریان های خارجی، احزاب و رســانه ها 
چگونه باید عمل کنند که مساله محیط 

زیستی به چالش امنیتی تبدیل نشود؟
از  خارج  جریان هــای  سوءاســتفاده های 
کشــور از اتفاقات داخل کشــور تمام شدنی 
نیســت. ممکن اســت ایران هــم از اتفاقات 
کشورهای رقیب یا دشمن بهره برداری کند. 

اصولا حکومت نباید عملکــرد خود را با این 
مرتبط کند چون  بهره برداری های خارجــی 
بهره برداری خارجی که در دســت ما نیست. 
برنامــه ریزی حکومت باید مســتقل و برای 

بهبود رفاه جامعه خودش باشد.
تا وقتــی نگاه حکومت به خارج باشــد و 
آنها را به سوء استفاده متهم کند، خواسته یا 
ناخواسته نگاه مردم و مخالفان را هم به خارج 
سوق می دهد و جامعه و مردم را به این نتیجه 
می رســاند که آنها هم باید از طریق خارج از 

کشور مسائل خود را حل کنند.
 این ســوال را باید به این شکل تغییر داد 
که حکومت برای حل مسائل مردم خود باید 
چه شــیوه هایی اتخاذ کنــد؟ چون مردم اگر 
با حکومت باشــند مســاله ای به نام چالش 

امنیتی نخواهیم داشت.
برای ارتقای سطح آگاهی مردم درباره 

این چالش محیط زیستی چه باید کرد؟
مــا وقتی بحــث از لزوم افزایش ســطح 
آگاهی درباره مسائل زیست محیطی می کنیم 
همیشــه ذهن ما به ســمت آموزش می رود.

البته این درست است و بدون آموزش، آگاهی 
افزایش نمی یابد،  اما بخش کوچکی از آگاهی 

جمعی مربوط به آموزش است و بخش عمده 
آن محصول مشــارکت اجتماعــی و حضور 
جمعی در تصمیمات و تجربه زیسته ما است. 
بگذارید در این زمینه مثالی بزنم. بخشــی از 
اصولگرایان قبل از اینکه دولت را به دســت 
بگیرند، خیالبافــی کرده و می گویند با آنقدر 
پول ریختن در بازار می شــود که قیمت دلار 
را کنترل کرد. یا با فلان رقم اندک می شــود 
شــغل ایجاد کــرد. من نمی گویــم همه این 
ادعاها متقلبانه بوده است، بلکه بخشی از این 
اظهارات محصول ناآگاهی است چون آنها در 

اداره دولت مشارکت نداشته اند.
وقتــی جامعــه را کنــار بگذاریــد و در 
تصمیمات مشارکت ندهید، آگاهی عمومی که 
مفید و با واقعیت مطابق باشــد به سوی صفر 
میل می کند. در این شــرایط افراد بیرون از 
میدان عمل، اظهارات اشتباه مطرح می کنند 
و وقتی ســر کار می آیند متوجه می شوند که 
اشــتباه می کردند؛ بنابرایــن راه حل چالش 
افزایش آگاهی عمومی مردم  محیط زیست و 
در این زمینــه، با مشــارکت دادن جامعه و 
نمایندگان واقعی آنها که مشــکلات مردم را 

دنبال می کنند مرتبط است.

رئیس جمهور در اجلاس سران سازمان همکاری اقتصادی:

انتقال آب به سوی ایران مورد توجه اکو قرار گیرد

رئیس قوه قضائیه:

مردم و سه قوه می توانند تحریم ها را خنثی کنند

عباس عبدی:

بازگشت به نقطه آغاز در بحران آب بسیار پرهزینه است

ایران و سازمان همکاری های اقتصادی اکو  
ســازمان  ســران  اجلاس  پانزدهمیــن 
همکاری هــای اقتصــادی اکو روز گذشــته 
در عشق آباد ترکمنســتان آغاز به کار کرد. 
رئیس جمهور کشــورمان نیز در راس هیات 
عالی رتبــه سیاســی و اقتصــادی با دعوت 
همتای ترکمنســتانی خود قربانقلــی بردی محمداف برای شــرکت در این 

سازمان عازم عشق آباد شده است.
بــا نگاهی اجمالی به کارکرد این ســازمان بین المللی می توان دریافت که 
علیرغم ظرفیت های مهم و گســترده اقتصادی بعد از گذشــت ده ها سال از 
تاسیس، این سازمان یک نهاد ضعیف با عملکرد غیر قابل دفاع که نشست های 
دوره ای آن محدود به ســخنرانی رؤسای کشــورهای عضو و مراسمی در حد 
برگزاری سالگرد تاسیس بوده و نقش آفرینی درخور توجهی نداشته است. در 
صورتی که این ســازمان با 1۰ کشور عضو حدود 5۰۰ میلیون نفر جمعیت و 
بیش از هشت میلیون کیلومتر مربع وسعت، و زمینه های اقتصادی فراوانی از 
جمله نفت _گاز _ معدن و گردشــگری و..... می توانســت به عنوان یکی از از 
سازمان های موثر اقتصادی در منطقه مطرح باشد و بتواند با کارکردی جذاب 

اعضای خود را مانند سایر سازمانها افزایش دهد.
 در اساسنامه این سازمان قید شده که اکو باید برای بهبود توسعه اقتصادی 
پایدار کشــورهای عضو تلاش  و برای رفــع تدریجی موانع تجاری در منطقه 
اقدام کند. همچنین توسعه حمل و نقل و ارتباطات بین کشورها نیز از موارد 
ذکر شده در اساسنامه است که می توانست زمینه های مناسبی برای همکاری 
اعضا فراهم نماید.   فعالین اقتصادی، سیاســی و حتی اجتماعی کشــور های 
عضــو امید دارند که اجــلاس پانزدهم بتواند با ارائه رویکردهای مناســب و 
تصمیمات جدی و قابل اجرا برای استفاده از ظرفیت های ارزشمند کشور های 
عضو این ســازمان را از یک سازمان ضعیف و بی اثر به یک سازمان مهم و پویا 

در منطقه و دنیا تغییر دهد.
نکتــه دیگر اهمیت ســازمان های منطقــه ای )اکو( و )شــانگ های( برای 
ایران اســت. با توجه به اینکه در اولین ســفر خارجی رئیس جمهور سیزدهم 
به تاجیکســتان، کشورمان به عضویت دائم ســازمان همکاری های شانگهای 
درآمد و همچنین تعدادی از کشــورهای عضو اکو عضو سازمان شانگهای هم 
هســتند و ایران ضمن این که با پنج عضو فعلی اکو نیز مرز مشــترک زمینی 
داشته و از موقعیت بســیار ارزشمند استراتژیک جغرافیایی برای اتصال سایر 
اعضا به آب های بین المللی برخوردار است و از بنیانگذاران این سازمان بوده و 
دبیرخانه دائمی آن نیز در تهران مستقر می باشد به عنوان یک کشور محوری  
سازمان اکو به حســاب می آید. لذا ضرورت به کارگیری یک دیپلماسی فعال 
سیاسی، اقتصادی  برای استفاده از ظرفیت این دو سازمان در راستای کم اثر 
کردن تحریم ها و حتی حرکت به ســمت توسعه اقتصادی بیشتر از هر زمان 
دیگری احساس می شود. زیرا ایران برای صادرات گاز، مبادلات نفتی، معدنی 
و استفاده از سایر زمینه های تجاری به فعال کردن این ظرفیت ها نیاز ضروری 
دارد و می توانــد به عنوان یک اقدام ماندگار در کارنامه دولت ســیزدهم برای 
استفاده از فرصت های منطقه ای و بین المللی نیز ثبت تاریخی گردد. انشاءالله
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